
 

 

  

 
    Thesis Title                  Jama’ah Da’wah Tabligh in Cambodia 

    Author                          Mr.Sary Sles 

    Major Program             Islamic Studies 

    Academic Year             2018 

  

ABSTRACT 

         This research aims to study about the Jama’ah Da’wah Tabligh in 

Cambodia. The researcher used the qualitative analysis, deductive 

method, inductive method and descriptive methodology. 

         The qualitative study using documentary methods and in-depth 

interviews of 15 key informants who were selected by purposive 

sampling.  

         The researcher raised the questions to identify the problem in 

order to find the proper answers. The study aimed to explain the 

significance of Jama’ah Da’wah Tabligh in Islamic view, to identify 

the group of Jama’ah Da’wah Tabligh in Cambodia and their original 

sources from and the area that this group has spread, for example like 

they try to spread in Kampong Cham as the main location, then Phnom 

Penh and Kampong Chhnang province, to identify the importance of 

their authorities like sikh haji Sulaiman bin Ibrahim, Uztaz Muhammad 

Irsad bin haji Ya’kob and many others of their famous member. 

         Finally, the study try to identify about the Muslim Cambodia, and 

inform how they were reached to this country, because as we know 

before in the history this country were a Buddhist’s country in 100%, 

but it was changed and added Islam religion to this country after the 

year (1238 AD). Because in (1238 AD) the kingdom of Champa has 

defeated by Daiviet (Vietnam). So, Champa people
1
 started to run out 

of their country, and some of them moved to Kampong Cham province 

of Cambodia, and Kampong Cham province is the border between 

Kingdom of Champa and Cambodia in that time. So, that is the story 

                                                                          
1
  Muslim Cham in that time. 



 

 

  

that can clarify and noted about the beginning of Muslim people inside 

of Cambodia from that time until now on.  
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 بحثلص الستخم
 

كتطورىا  التبليغ في ت٦لكة كمبوديا، نشأة تٚاعةتهدؼ الدراسة إلذ بياف          
ا كأبرز شخصياتها كعقائدىم كعقائد اتٞماعة كات٨رافهم في العقيدة كما كتأرتٮه

رتيب الدعوة للشيخ ت٤مد إرشاد بن اتٟاج ت" لديهم من البدع كات٠رافات ككتابهم 
 هماتٞماعة ىو م عند الخروجبرنامج اتٞماعة، كأف  لدل ات١قرر التبليغي يعقوب "

 لام لغتَ ت١صلحتهم فقط، إكرامه (يعادكه)تٮرج معهم  لا، كأف الذم جدا
 .ساليب العصرية في دعوتهمالأيستخدموف 

ىدفت الدراسة أيضا إلذ معرفة مفهوـ تاريخ الإسلبـ في ت٦لكة   كما       
إلذ ت٦لكة كمبوديا كاف بعد كمبوديا، كما ترمي الدراسة إلذ كقت دخوؿ الإسلبـ 

لكة كمبوديا في ـ  حيث توجو بعض التشاميتُ إلذ ت1238٦ىزتٯة ت٦لكة تشامبا 
حدكد القرف ات٠امس عشر ات١يلبدم، فأقاـ كثتَ منهم في جنوب ت٦لكة كمبوديا، 

 .لأنو اتٟدكد بتُ الدكلتتُ )ت٦لكة تشامبا كت٦لكة كمبوديا( في ذلك الوقت
كلقد اتبع الباحث في دراستو ات١نهج الوصفي حيث قاـ بوصف مشكلة       

من ات١ؤلفات، ثم اتبع ات١نهج التحليلي، البحث، كذلك عن طريق تٚع ات١علومات 
حيث أجرل الباحث تٖليلب ت٢ذه ات١علومات بتتبع حقائقها كمضامينها، كمنهج 



 

 

  

ات١يداني، حيث قاـ الباحث بإجراء مقابلبت حوؿ موضوع الدراسة، مع ت٣موعة 
 معينة من كبار أبرز تٚاعة التبليغ في ت٦لكة كمبوديا.

ت٦لكة  ات١سلمتُ في شهد ت٣تمع لت إليها الدراسة أف كمن أىم النتائج التي توص     
إلذ  لكأد ،كتهار بلغت ذ حتىسريع جدا،  التبليغ بشكلتطور تٚاعة   كمبوديا
من  كاسعة مساحات فياتٞماعة للبنضماـ إلذ ىذه كبتَ من الناس عدد  إقباؿ 

  اتكالاشتغاؿ بالعباد ،مظاىر تدؿ على التمسك بالدين هابين منك ، ت٦لكة كمبوديا
 ،كتعليم الكتب عندىم ،كالاشتغاؿ على التمسك بالصلبة كتلبكة القرآف الكرنً

 كغتَىا. ا﵁ عزكجل كذكر 
   

  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 




